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Azərbaycan±
Gürcüstan əməkdaşlığı 

regional örnəkdir

Azərbaycan ilə Gürcüstan arasında 
yüksək səviyyədə olan iqtisadi əmək-
daşlığın, eləcə də bu çərçivədə uğurlu 
regional münasibətlərin getdikcə güc-
lənməsi və irimiqyaslı qlobal enerji və 
nəqliyyat±kommunikasiya layihələrinin 
(Bakı±Tbilisi±Ceyhan neft boru kəməri, 
Bakı±Tbilisi±Ərzurum qaz boru kəməri, 
Bakı±Tbilisi±Qars dəmir yolu) reallaşdı-
rılması bölgədə sülhü və sabitliyi getdikcə 
möhkəmləndirib.   

(ardı 7-ci səhifədə)

Həyasızlıq... 
Bu qədər?
Yaxud Ermənistan 

XİN mətbuat katibinin 
sərsəmləmələri 

Ermənistan Xarici İşlər Nazirli-
yinin mətbuat katibi Ani Badalyan 
“Armenpress” informasiya agentli-
yinə müsahibəsində Azərbaycan Xa-
rici İşlər Nazirliyinin mətbuat katibi 
Ayxan Hacızadənin bildirdiklərinə 
münasibətini açıqlayıb. Yazımız bu 
barədədir.

Amma əvvəlcə bildirək ki, Ermənistan 
baş naziri Nikol Paşinyan “Dünyanın kə-
sişməsi: Təhlükəsizlik və demokratiyanın 
birləşməsi” adlı konfransda çıxışı zamanı 
10 noyabr 2020-ci il tarixli üçtərəfli bəya-
nat üzərində dayanmışdı. A.Hacızadə isə 
Paşinyanın bununla bağlı söylədiklərini 
reallığı təhrif cəhdi adlandırmış və Ermə-

nistanın sözügedən bəyanatla üzərinə gö-
türdüyü öhdəliklərə etinasız yanaşdığını 
vurğulamışdı. Nikolun nələrdən söz açdı-
ğını yada salmayacağıq. Çünki onun dilə 
gətirdikləri ilə A.Badalyanın siyasi ma-
nipulyasiyasındakı motivlər, demək olar, 
eynidir. Doğrudur, erməni XİN rəsmisi, 
necə deyərlər, barıtı həddindən çox edib. 

hmumən, təkcə Badalyanın yox, 
rəsmi İrəvanın digər təmsilçilərinin, öz 
aləmlərində, nəyisə əsaslandırmaq üçün 
gətirdikləri arqumentlərə diqqət yetirən-
də elə təsəvvür yaranır ki, Ermənistanın 
dövlət idarəçiliyində hər cür həyasızlığı 
və etikasızlığı diplomatiya bilən gerizəka-
lılar yer almaqdadır. XİN mətbuat katibini 
fərqləndirən isə Roma papasından daha 
artıq katolikliyə can atmasıdır. Yazımızın 
son bölümündə onun bu “niyyətinin” ən 
parlaq təzahürünü diqqətə çatdıracağıq. 

***
Beləliklə, A.Badalyan deyib ki, üç-

tərəfli bəyanatda Dağlıq Qarabağda Rusi-
ya sülhməramlılarının mövcudluğu, eləcə 
də beş kilometr eni olan Laçın dəhlizinin 
onların nəzarəti altında olması yer alıb. 
Amma nə Laçın dəhlizi var, nə də Rusiya 
sülhməramlıları. İlk elementar sual budur: 
Əgər üçtərəfli bəyanat yoxdursa, o zaman 
nə üçün Paşinyan rəsmi şəkildə sənəddən 
imtina etdiyini bildirmir? 

�ardı �-F৻ VəK৻Iədə�

COP29-a  
26 gün  
qaldı

Prezident İlham Əliyevdən 
Aİ-yə və Ermənistana mesajlar

Prezident İlham Əliyev oktyabrın 14-də Belçika 
Krallığının ölkəmizdə yeni təyin olunmuş fövqə-
ladə və səlahiyyətli səfiri Julyen de Freponun eti-

madnaməsini qəbul edib. Dövlətimizin başçısının Brüsselin 
yeni elçisi ilə söhbətində diqqətçəkən bəzi məqamlar var 
ki, yazımızda onlara nəzər salacağıq. Əlbəttə, ən mühüm 
məqam Azərbaycan ± Ermənistan münasibətlərinin nizam-
lanmasıdır.

Mətləbə keçməzdən əvvəl kiçik 
bir nüansa toxunaq. Səfir -ulyen de 
Frepon Prezident İlham Əliyevlə 
təması zamanı Belçikanın Avropa 
İttifaqının əsasını qoyan üzv döv-
lətlərdən biri olduğunu deyərək, 

ölkəsinin Azərbaycan ilə Avropa 
İttifaqı arasında enerji keçidi, iqlim 
dəyişmələri, iqtisadiyyat və ticarət 
sahələrində əməkdaşlıqda maraqlı 
olduğunu bildirib. 

Səfir Bakının Aİ ilə əməkdaşlıq 

spektrinin mahiyyətini vurğulayıb-
sa və ən əsası Belçikanın bu əmək-
daşlığı dəstəklədiyini dilə gətiribsə, 
hər halda bunu təmsil olunduğu 
dövlətin xidməti kimi göstərmək 
istəməz. Çünki belə bir gediş həd-
dən artıq gülməli alınar. Axı Aİ 
müstəvisində söz sahiblərinin han-
sı ölkələr olduğunu bilirik. Onu da 
bilirik ki, açıq konfrantasiya şək-
lində ortaya çıxmasa da, mövcud 
platformada sırf Azərbaycanla bağlı 
müəyyən fikir ayrılıqları var.  

(ardı 3-cü səhifədə)

“Vəfalı Səriyyə”nin səhnə taleyi Yaxın Şərq: qəzəb tüğyan 
edir, silahlar ölüm saçırgzü göl, dərdi dəniz Xəzər

Səhifə  9 Səhifə  11Səhifə  12

Anti-Azərbaycançı 
şəbəkə sifarişi eyni 

mərkəzdən alır

BMT-nin İqlim Dəyişmələri üzrə Çərçivə Konvensiya-
sının TərəÀər Konfransının 29-cu sessiyasının ± COP29-
un noyabrın 11-dən 22-dək Bakıda keçirilməsi anti-Azər-
baycançı qüvvələrin ölkəmizə qarşı hücumu üçün fürsətə 
çevrilib. Onlar bu mötəbər tədbirdən istifadə edərək, ölkə-
mizin imicini ləkələməyə, nüfuzuna xələl gətirməyə, yığılıb 
qalmış kin-küdurətlərini ifadə etməyə girişiblər. Demək 
olar ki, hər gün ölkəmizlə bağlı beynəlxalq mediada qərəz-
li, sifarişli məqalələr dərc etdirir, bəyanatlar verir, müxtə-
lif təşəbbüslər irəli sürürlər.

Kampaniyanın ya bilavasitə erməni əsilli, ya da ermə-
nipərəst mövqedən çıxış edən şəxslər tərəfindən həyata ke-
çirildiyini müəyyən etmək çətin deyil. Məsələn, ölkəmizə 
qarşı kampaniyanın fəal iştirakçılarından olan “Human Rights 
:atch” təşkilatının Yaxın Şərq və Şimali Afrika sektorunun 
direktoru Sara Li Vitson ABŞ-də erməni əsilli ailədə doğu-
lub. O, 2018-ci ildə Amerika Erməni Milli Komitəsi tərəfin-
dən təşkilatın sıralarına cəlb olunub. Bu düşərgə müntəzəm 
olaraq dünya ictimaiyyətini siyasi səbəblərə görə COP29-u 
boykot etməyə çağırır. Kampaniyanın əsas məqsədi ölkəmizin 
nüfuzunu aşağı salmaq, COP29-un Bakıda keçirilməsinin qar-
şısını almaq, konfransdan Azərbaycana siyasi təzyiq vasitəsi 
kimi istifadə etmək, xüsusən də istintaq altındakı erməni əsilli 
şəxslərin, əslində, hərbi canilərin sərbəst buraxılmalarına nail 
olmaqdır.

Göründüyü kimi, onların tələbləri son dərəcə əsassızdır. 
Çünki ağır cinayətlərdə itiham olunan bu şəxsləri dünyada 
özünə hörmət edən heç bir başqa dövlət azadlığa buraxa və 
ya indiki halda digər ölkəyə təhvil verə bilməz. hmumiyyətlə, 
hüquqda hərbi cinayətkarların və dövlətin suverenliyinə, milli 
təhlükəsizliyinə qəsd etmiş şəxslərin ekstradisiyası məsələsin-
də dövlətlərin güzəştə getməyəcəyi barədə ümumi anlayış var. 
Əlbəttə ki, istisnalar mövcuddur, lakin Qarabağdakı separatçı 
rejimin “qlavarları” bura aid deyil. 

(ardı 3-cü səhifədə)

Pre-COP29 müzakirələri  
Avropada yüksək dəyərləndirilir

Avropa İttifaqının iqlim mühafizəsi üzrə 
komissarı Vopke Hukstra Lüksemburq-
da jurnalistlərə açıqlamasında Bakıda 

reallaşacaq COP29-un  tarixi hadisə olacağına 
əminliyini bildirib və iqlim konfransında müza-
kirələrin gərgin keçəcəyini vurğulayıb. 

Komissar daha sonra Bakıdan yenicə qayıtdı-
ğını, Azərbaycanın paytaxtında  dünyanın müxtəlif 
ölkələrindən olan tərəfdaşlarla iqlim dəyişikliyi ilə 
bağlı əlavə tədbirlərin maliyyələşdirilməsinə baş-
lamaq barədə məhsuldar müzakirələr aparıldığını, 
“BƏƏ konsensusu” istiqamətində  son bir ildə əldə 
olunan  bütün qərar və sazişlərin həyata keçirilmə-
sinə dair məhsuldar ilkin danışıqlar keçirildiyini 
bildirib. 

(ardı 8-ci səhifədə)

Kanaki və Martinikanın gəlirləri Fransa xəzinəsini şişirdir
Fransa Müstəmləkələrinin Beynəlxalq Azadlıq Cəbhəsi Kanaki-
dən sonra Martinikada başlayan üsyanla bağlı bəyanat yayıb. 

Açıqlamada deyilir:  “Kanakidən 
sonra Martinikadakı bugünkü üsyan 
təsadüfi deyil. Bu iki ölkənin haqlı 
tələblərinə məhəl qoymayan Fransa 
buna yalnız repressiya və zorakılıq-
la cavab verir. Bu iki ərazi iqtisadi 
cəhətdən çöküb və ticarət fəaliyyətlə-
rindən əldə olunan mənfəətlər yalnız 
müstəmləkəçilər tərəfindən mənim-
sənilir. Sakit okean hövzəsində kal-

doşlar və Karib dənizi sahillərində 
bekelərin əldə etdikləri mənfəətlər  
ƏDV vasitəsilə Fransa dövlətinin xə-
zinəsini şişirdir. 

Martinikanı bürüyən bugünkü so-
sial qəzəbin iki əsas səbəbi var – ya-
şayışın baha olması və yerli əhaliyə 
qarşı hörmətsizlik.

(ardı 2-ci səhifədə)
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Prezident İlham Əliyev müvafiq 
sərəncamı ilə təsdiq etdiyi “Su ehtiyat-
larından səmərəli istifadəyə dair Milli 
Strategiya”da davamlı iqlim dəyişikli-
yi nəticəsində dünyada quraqlığın get-
dikcə artdığı, 2002−2021-ci illərdə 1,4 
milyarddan çox insanın quraqlıqdan 
əziyyət çəkdiyi,  2022-ci ilədək dünya 
əhalisinin təxminən ½-nin ilin ən azı 
bir hissəsində ciddi su stresi yaşadığı, 
¼-nin isə illik şirin su ehtiyatlarının 
80 faizdən çoxunu bərpaolunan mən-
bələrdən istifadə edərək “son dərəcə 
yüksək” su stresi ilə üzləşdiyi bildiri-
lib. 

Sənəddə, eyni zamanda, iqlim dəyişik-
liyinin bu hadisələrin tezliyini və təsirini 
artıraraq sosial sabitlik üçün ciddi risklərə 
gətirib çıxardığı, yağıntıların Cənub-Şərqi 
Asiyada və digər ərazilərdə daşqınların art-
masına səbəb olduğu, kənd təsərrüfatına və 
içməli su hövzələrinə mənfi təsir göstərdi-
yi vurğulanıb.    

Milli Strategiyada qeyd edilir ki, dün-
yadakı şirin suyun 69 faizi buz və qar for-
masındadır. Qlobal istiləşmə nəticəsində 
Himalay, And və Alp dağlarındakı buzlaq-
lar kimi mühüm şirin su mənbələri sürətlə 
əriyir, qar örtüyü isə azalır. Bu, uzunmüd-
dətli dövrdə şirin su ehtiyatlarına çıxışa 
mənfi təsir göstərə bilər. Həmçinin dəniz 
səviyyəsinin yüksəlməsinin əsas səbəblə-
rindən biri  dağ buzlaqlarının əriməsi ilə 
bağlıdır.  

Texnoloji həllərin tətbiqinə keçid baş 
verir. Bu çərçivədə dəniz suyunun duz-
suzlaşdırılması genişlənir. Duzsuzlaşdır-
ma texnologiyaları Səudiyyə Ərəbistanı, 
İsrail və Birləşmiş Ərəb Əmirlikləri kimi 
şirin su çatışmazlığı olan ölkələrdə inkişaf 
etdirilir. Bu məsələ ölkəmizdə də diqqət 
mərkəzində saxlanılır. Xatırladaq ki, Pre-
zident İlham Əliyev bu il aprelin 16-da 
Hacıqabul rayonunda yenidən qurulacaq 
Şirvan suvarma kanalının təməlqoyma mə-
rasimindəki çıxışında hazırda üzərində iş 
aparılan Xəzər dənizinin suyunun duzsuz-
laşdırılması layihəsi barədə də fikirlərini 
diqqətə çatdırıb. 

Dövləti başçısı bu layihənin icrasın-
dan sonra Xəzər dənizinin suyundan həm 
suvarma, həm də içməli su kimi istifa-

də ediləcəyini bildirib. Prezident İlham 
 Əliyev deyib: “Dünyanın bir neçə ölkəsi 
duzsuzlaşdırma sahəsində böyük təcrü-
bəyə malikdir və bizim də Xəzər dənizi 
kimi böyük su hövzəmiz var. Təbii ki, biz 
bu imkandan da istifadə edəcəyik”. 

Xəzər dənizinin suyunun duzsuzlaş-
dırılması layihəsi bir daha onu göstərir 
ki, respublikamızda belə bir təşəbbüsün 
gerçəkləşdirilməsində əsas məqsəd Azər-
baycanın sürətli inkişafını təmin etmək, 
insanların rifah halını yaxşılaşdırmaq, son 
illərdə iqlim dəyişmələrinin təsiri nəticə-
sində su ehtiyatlarının azalmasının qarşısı-
nı almaqdır. 

Mütəxəssislərin bildirdiyinə görə, son 
20–30 ildə respublikamızın su ehtiyatları 
10–15 faizə qədər azalıb. Əlbəttə, bu, bir 
sıra amillərlə, məsələn, tələbatın artması, 
su ehtiyatlarından qeyri-səmərəli istifadə 
və su itkilərinin çoxalması ilə bağlı olub. 
Ona görə də vəziyyətdən çıxış yolu kimi 
alternativ su mənbələrindən biri–Xəzər 
dənizi suyunun duzsuzlaşdırılması qənaəti 
artıq qətiləşdirilib. 

Yeri gəlmişkən, respublikamızda “Su 
ehtiyatlarından səmərəli istifadənin təmin 
edilməsinə dair 2020–2022-ci illər üçün 
Tədbirlər Planı”nda alternativ su mənbələ-
rindən istifadə ilə bağlı tədbirlərin görül-
məsi, xüsusilə, dəniz suyunun duzsuzlaş-
dırılaraq içməli su əldə edilməsi məsələsi 
öz ifadəsini tapıb. Şübhəsiz ki, ölkəmizdə 
bununla bağlı təcrübə də var. Məsələn, 
Salyan rayonunun Xıdırlı kəndində dəniz 
suyunu içməli su səviyyəsinə qədər təmiz-
ləməyə imkan verən kompleksin yaradıl-
ması bunun bariz ifadəsidir. 

Onu da qeyd edək ki, hazırda dünyada 
su obyektlərinin istifadəsi və mühafizəsi 
sahəsində “ağıllı” idarəetmə sistemlərinə 
keçid də sürətlənir. Xüsusilə sensorlar və 
süni intellekt kimi müasir texnologiya-
lar su ehtiyatlarının daha səmərəli idarə 
edilməsinə, su itkilərinin azaldılmasına, 
iqtisadi sahələrdə sudan istifadənin opti-
mallaşdırılmasına imkan verir. Bütün bun-
larla bərabər, su ehtiyatlarının yenilənməsi 
təşəbbüsləri genişlənir. Sinqapur və İsrail 
də daxil olmaqla bəzi ölkələrdə şirin suyun 
bərpası üçün tullantı sularının təkrar emalı 
texnologiyalarından fəal şəkildə istifadəyə 
başlanılıb.  

BMT-nin Dayanıqlı İnkişaf Məqsədləri 
2030-cu ilədək hər kəsin təhlükəsiz su və 
sanitariya xidmətlərinə çıxışını hədəflə-

yir. Bu məqsədə suyun idarə edilməsinin 
təkmilləşdirilməsi və çirklənmənin azal-
dılması daxildir. Əlavə olaraq, beynəlxalq 
təşkilatlar və xarici dövlətlər su idarəçili-
yini yaxşılaşdırmaq, eləcə də su sahəsində 
münaqişələrin qarşısının alınmasını təşviq 
etmək üçün səy göstərirlər.

Qeyd edilənlərlə yanaşı, Türkiyə, Gür-
cüstan, Rusiya, İran, habelə Qazaxıstan 
və Türkmənistan kimi qonşu dövlətlərdə 
iqlim dəyişikliyindən, o cümlədən hava 
temperaturunun artmasından və yağıntı 
normalarının azalmasından irəli gələn su 
ehtiyatlarında dəyişmə, su təchizatı və ir-
riqasiya infrastrukturunda mövcud prob-
lemlər, müasir texnologiyaların zəif tətbiqi 
kimi amillər ölkəmizdə su ehtiyatlarının 
formalaşmasına xeyli təsir göstərir.

“Su ehtiyatlarından səmərəli isti-
fadəyə dair Milli Strategiya”da Dövlət 
Statistika Komitəsinin məlumatına əsas-
lanılaraq bildirilir ki, Azərbaycanda  illik 
orta temperatur xüsusən 1980-ci ildən 
etibarən artmağa başlayıb və 2023-cü ildə 
14,7°C-yə yüksəlib. 1915−2000-ci illərdə 
temperatur artımı  illik orta hesabla 0,6°C 
qeydə alındığı halda, 2000−2020-ci illər-
də bu artım 0,8°C-yə bərabər olub.   Son 
30 ildə  isə illik isti (maksimum tempe-
raturun 35°C-dən yuxarı olduğu) günlərin 
sayı 10-dan 15-ə artıb.  

Temperatur artımı və buxarlanma 
Xəzər dənizinə axan suyun həcminin  azal-
masına səbəb olub. Belə ki, 2006-cı ildən 
etibarən Xəzərdə suyun səviyyəsinin ildə 
orta hesabla 11 santimetr azalması qeydə 
alınıb. Eyni zamanda, ölkə ərazisində ya-
ğıntıların uzunmüddətli dinamikası, ümu-
milikdə, sabit olsa da, son onillikdə cüzi 
azalma müşahidə edilib. Dövlət Statistika 
Komitəsinin məlumatına görə, ölkədə ya-
ğıntıların orta illik miqdarı 2002−2011-ci 
illərdəki 512,4 millimetrdən 2012−2023-
cü illərdə 438,6 millimetrədək azalıb. 
Azərbaycanla yanaşı, Türkiyə, Ermənis-
tan, Gürcüstan və İranda da atmosfer ya-
ğıntılarının azalması su ehtiyatının həm 
transsərhəd, həm də yerli miqyasda aşağı 
düşməsi ilə nəticələnib.  

Növbəti onillikdə Azərbaycan Respub-
likasında yağıntıların proqnozlaşdırılan 
səviyyəsi ilə bağlı qeyr – müəyyənlik var. 
Mövcud qeyri–müəyyənliklər və tempe-
raturun artması su ehtiyatlarının daha çox 
buxarlanmasına, çay axınlarının zəifləmə-
sinə, buzlaqların sürətlə əriməsinə və nə-
ticədə şirin su ehtiyatlarının azalmasına 
gətirib çıxara bilər. İl ərzində ardıcıl quru 
günlərin maksimum sayında müşahidə 
edilən artım tendensiyası o qədər böyük 
olmasa da, quraqlıq və su qıtlığı ilə bağlı 
riskləri artırır. 

2023-cü ildə Dünya Bankı tərəfindən 
dərc edilən Azərbaycan üzrə “Ölkə iqlim 
və inkişaf hesabatı”nda seçilmiş dövlət-
lərlə müqayisədə aparılan təhlildə növbəti 
illərdə kəskin iqlim dəyişikliyi və tempe-
raturun artmasının Azərbaycana nisbətən 
aşağı dərəcədə təsir edəcəyi qeyd olunub,  
hidroenerji istehsalının gücü əsas risk ami-
li kimi önə çəkilib.  

Qlobal istiləşmə  
uzun sürəcək

İlk növbədə, su mənbələri nəzarətdə saxlanılmalıdır

Pre-COP29 müzakirələri  
Avropada yüksək dəyərləndirilir

İndi dövlətlərdən daha çox qətiyyət tələb olunur

(əvvəli 1-ci səhifədə)

Vopke Hukstra bir neçə 
həftə sonra reallaşacaq 
COP29-da iqlim dəyişikliyi 
ilə mübarizə tədbirlərinin ma-
liyyələşdirilməsinin bütün işti-
rakçılardan daha çox səy tələb 
ediləcəyini diqqətə çatdırıb.  

Onun sözlərinə görə, iq-
lim maliyyəsində həm özəl, 
həm də dövlət sektorlarından 
ciddi məsuliyyət tələb edilir: 
“Bizim avropalıların sadiqli-
yi ilə yanaşı, həm də ödəmə 
qabiliyyətinə malik digər 

ölkələrin də məsuliyyətini öz 
üzərinə götürəcəklərinə əmin-
liyə ehtiyacımız var... Bu gün 
Lüksemburqda Aİ ölkələrinin 
iqlim nazirlərinin görüşündə, 
əsasən, 3 məsələni müzakirə 
edəcəyik. Birincisi, mövcud 
vəsaitin həcmini necə artırmaq 
olar? İkincisi, bu vəsaitin ən 

çox ehtiyacı olanlara, o cüm-
lədən kiçik ada dövlətlərinə 
və xüsusilə, Afrikada ən az in-
kişaf etmiş ölkələrə çatmasını 
təmin etmək üçün nə lazımdır? 
Üçüncüsü, donor bazasını necə 
genişləndirə bilərik, çünki bu, 
çox önəmlidir”.  

Xatırladaq ki, Vopke Huks-

tra oktyabrın 10–11-də Bakı 
səfəri çərçivəsində COP29-dan 
öncəki son nazirlər görüşündə 
iştirak edib. COP29-a bir ay 
əvvəl qalmış Bakıda iqlim 
maliyyələşməsi, beynəlxalq 
karbon bazarları, Paris Sazişi-
nin 6-cı maddəsi, adaptasiya, 
nəticələrin yumşaldılması, şəf-

faf hesabat və COP28-in fosil 
yanacaqlardan keçidi sürət-
ləndirmək öhdəliyinin yerinə 
yetirilməsi kimi mövzuları 
müzakirə etmək üçün mühüm 
imkan olub.

O, eyni zamanda,  “Missi-
ya 1.5 üçün yol xəritəsi” üzrə 
yüksək səviyyəli tədbirdə iş-

tirak edib və alimlərin gəldiyi 
nəticələr və vətəndaş cəmiyyə-
tinin iştirakı nəzərə alınmaqla, 
öhdəliklərin icrasına növbəti 
milli töhfəsinin hazırlanması 
üzrə  Aİ-nin təcrübəsini bölü-
şüb. 

Komissar COP29-dan ön-
cəki son nazirlər görüşündə 
iqlim dəyişikliyinə adaptasiya, 
itki və zərər mövzusunda nazir 
müzakirəsində də iştirak edib. 
Bu, xüsusilə məlumatlandırıcı 
olub, çünki dünyanın hər ye-
rindən ölkələr nəinki öz təc-
rübələrini bölüşüblər, həm də 
adaptasiya üzrə qlobal məqsəd  
naminə iqlim prosesi üçün bir 
sıra göstəricilərin işlənməsinin 
vacibliyi barədə razılığa gəlib-
lər.

Sonra komissar Hukstra 
Birləşmiş Milətlər Təşkilatı-
nın  baş katibinin müavini və 
Birləşmiş Milətlər Təşkilatının  
Davamlı İnkişaf Qrupunun 
sədri Əminə Məhəmməd ilə 
ğörüşüb. Onlar danışıqların 
hansı mərhələdə olduğunu və 
COP28 konsensus impulsunun 
necə davam etdiriləcəyini mü-
zakirə ediblər. 

Almaniya Avropa İttifaqının  
COP29-a dəstəyinə əmindir

Almaniyanın Xarici İşlər Nazirliyinin beynəlxalq iqlim siyasəti üzrə xüsusi 
nümayəndəsi, dövlət katibi Cennifer Morqan Lüksemburqda jurnalistlərə 
açıqlamasında Bakıda keçirilən BMT-nin İqlim Dəyişmələri üzrə Tərəflərin 
İlkin Konfransının (Pre-COP29) məhsuldar olduğunu və dünya ölkələrinin 
iqlim dəyişikliyi ilə mübarizədə bundan sonra da fəal iştirak edəcəyini, 
Avropa İttifaqının COP29-un uğurla keçirilməsinə dəstək verəcəyini bildirib.   

Almaniya XİN dövlət katibinin sözlə-
rinə görə, Lüksemburqda Avropa İttifaqı 
ölkələrinin iqlim nazirlərinin görüşünün 
əsas məqsədi Bakıda keçiriləcək COP29-a 
hazırlığın müzakirəsidir: “Biz əmin olma-

lıyıq ki, ötən il enerji keçidi ilə bağlı əldə 
edilmiş razılaşmaların həyata keçirilməsi 
planını tətbiq edirik və o, ölkələr tərəfin-
dən yerinə yetirilir”.

Azərbaycan Texniki Universitetinin enerji səmərəliliyi və “yaşıl enerji” 
texnologiyaları kafedrasının müdiri Ramiz Kəlbiyev bildirib ki, qlobal 
dünyanın tərkib hissəsi olaraq iqlim dəyişmələrinin fəsadları ilə üzləşən 
Azərbaycanın belə mötəbər tədbirə–COP29-a  evsahibliyi etməsi heç də 
təsadüfi deyil. 

Alim qeyd edib ki, ölkəmiz dünya 
düzəninə müsbət toxunuşlar etməyə cəhd 
edən, ekoloji prosesləri müsbətə doğru 
dəyişməyə çalışan azsaylı dövlətlər sı-
rasındadır. R.Kəlbiyevin sözlərinə görə, 
ölkəmiz metan emissiyalarının azaldılması 
üzrə öhdəliyi dövlətlərin könüllü qəbul et-
məsini nəzərdə tutan Qlobal Metan Öhdə-
liyi təşəbbüsünə qoşulub və 2030-cu ilədək 

elektrik enerjisinin qoyuluş gücündə bər-
paolunan enerjinin payının 30 faizə çatdı-
rılmasını hədəf kimi müəyyənləşdirib, eyni 
zamanda, iqlim dəyişikliyi yaradan qazla-
rın emissiyalarının 35 faiz, 2050-ci ilə qə-
dər isə 40 faiz azaldılmasını hədəfləyib. 

Azərbaycan Prezidentinin sərəncamı 
ilə 2024-cü ilin ölkəmizdə “Yaşıl dünya 
naminə həmrəylik ili” elan edilməsi isə 

COP29 beynəlxalq tədbirinə verilən dəyə-
rin, o cümlədən “yaşıl” və sağlam gələcək 
naminə atılan addımların bariz nümunəsi-
dir.

“Dayanıqlı “yaşıl”  
gələcək üçün standartlar” 

Azərbaycan Dövlət Neft və Sənaye Universitetində  “Yaşıl dünya naminə 
həmrəylik ili” və “Ümumdünya standartlar günü”nə həsr olunan “Dayanıqlı 
yaşıl gələcək üçün standartlar” mövzusunda II Beynəlxalq elmi-praktik sim-
pozium keçirilib.   

Simpoziumda dünyada gedən iqlim də-
yişikliyi  və “yaşıl” enerjiyə keçid fonunda 
Prezident İlham Əliyevin ölkəmizdə 2024-
cü ilin “Yaşıl dünya naminə həmrəylik ili” 
elan edilməsinin və COP29 kimi mötəbər 
tədbir ərəfəsində universitetdə belə bir 
beynəlxalq elmi simpoziumun keçirilmə-
sinin önəmindən danışılıb, Azərbaycanda 
gənclərin dayanıqlı “yaşıl” gələcək üçün 
maarifləndirilməsi, eləcə də  yeni stan-

dartların tətbiqində gənclərin fəal iştirak 
etmələri barədə danışılıb.  

Konfransa onlayn qoşulan Türk Stan-
dartları İnstitutunun Azərbaycan nümayən-
dəliyinin rəhbəri Gülhan Arzu Yüzereroğ-
lu, Qazaxıstan Satbayev Universitetinin 
dekanı Darxan Erejep beynəlxalq simpo-
ziumun müasir çağırışlara uyğun, o cüm-
lədən cəmiyyət üçün vacib olan mövzunu 
əhatə etdiyini diqqətə çatdırıblar.

Səhifəni hazırladı:  
Vaqif BAYRAMOV 
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